

#### Ministry of Higher Education and Scientific Research University of Relizane-



Faculty of Economics and Business and Management Sciences

Laboratory of Financial Markets Management by the Application
of Mathematics and Computer Science –GMFAMIUniversity Training Research Project-PRFU-

Project code: F02N01CU480120200001



#### National Virtual Conference On:

« Enhancing The Role Of Return Migrants For Developement In The

Countries Of Origin »

-October 26,2022-

#### **Conference committee:**

Honorary presidents: Pr. BAHRIAhmed (Rector of Relizane University)

Dr. Sofiane (dean of the faculty of SECG Relizane)

© Conference Chair: Dr. MORTET Sabrina

Scientific Committee Chair: Dr. Djalam Karima

Organizing Committee Chair: Dr. NADI Moufida

General coordinator: Dr-BENHMED Saadida

#### Overview:

There is no universally accepted definition of return migration. Important challenges are associated with both defining and measuring the term return migration as well as those who are classified as returnees. The International Organization for Migration's (IOM's) defines the return migration as "The movement of a person returning to his or her country of origin or habitual residence usually after spending at least one year in another country. This return may or may not be voluntary. Return migration includes voluntary repatriation". Similarly, the Organization for Economic Cooperation and Development (OECD) defines returning migrants "as Returning migrants are persons returning to their country of citizenship after having been international migrants (whether short-term or long- term) in another country and who are intending to stay in their own country for at least a year.". This definition embraces four dimensions: 1) country of origin, 2) place of residence abroad, 3) length of stay in the host country, and 4) length of stay in the home country after return.

The evidence on the impact of return migration on the economic development of the home country is relatively under studied, given its importance. Through overseas employment, migrants increase their income, acquire new skills and accumulate savings and assets. When migrants return to their country of origin, they represent an inflow to the country of origin of both financial capital through accumulated overseas savings and human capital through their newly acquired skills and knowledge from working overseas. Furthermore, returnees bring back new ideas and norms that could potentially impact their social, economic and political behaviour. However, the contribution of return migration is far from established and the literature has been far more concerned about who leaves rather than who returns and their contribution to the home country.

Our conference seeks to answer the following question: How can return migrants contribute to the development of their home countries?

#### Aims of the conference:

The aim of the conference is to bring together leading academic scientists and researchers, members of Government institutions and Algerian return migrants to exchange their experiences and to share their research results. The conference also intends to detect the new needs in the field on international migration and to strengthen cooperation between participants at the same time to reflect about the limits of curent data used to study the return migration .

#### **Conference Topics:**

Topics of interest for submission include but are not limited to:

- The theoretical framework of return migration ( Forms and reasons)
- The reality of return migration in Algeria (data and statistics);
- Return migration and entrepreneurship;
- Return migration and investment (tourism, agricultural sector...);
- International experiences of the impact of return migration on development (Tunisia, China, Portugal...);
- Prospective and econometric studies of the relationship between the return migration and economic diversification;
- Return migration and technology transfer;
- International Programs for Temporary Return Migration for Development (TOKTEN, MIDA, ,,,,).

#### ♥ Participants guidelines :

- The research should be written under a scientific methodology condition.
- The research must be new and not published before or used for a previous participation in a scientific manifestation.
- Articles containing qualitative and quantitative studies, will be given priority;
- The article of the research should be written by means of one of the following languages: Arabic, French or English.
- The research should be sent as a sort of "Word" using the writing style: Sakkal Majalla taille 14 (references taille 12) for Arabic rewritten researches; and time new roman taille 12 (references taille 10) for the other foreign language written researches; The space between lines should be with 1.15 cm; and the number of pages must be between 12 to 20 pages maximum.
- The article must be joined to an abstract with the keywords in the language of the article and another.
- The number of participants not exceeds 3.
- References must be written at the end of the article.

#### 

- **Solution** Full paper submission deadline: October 05, 2022
- **Oxervision of acceptance:** October 13, 2022
- **©** Conference date: October 26, 2022

#### Submit full papers to:

#### \$\top \mig.retour2022@gmail.com

**७** If you have any questions please contact:

Dr. MORTET Sabrina -Conference Chair-

**Email:** Sabrinemortet@gmail.com





## وزارة التعليم العالي والبحث العلمي جامعة غليـــزان جامعة غليـــزان كلية العلوم الاقتصادية والتجارية وعلوم التسيير مخبر إدارة الأسواق المالية بإستخدام الأساليب الرياضية والإعلام الآلي فريق البحث التكويني الجامعي رقم F02N01CU480120200001



# ملتقى وطني افتراضي حول "تعريز دور محاجري العودة لتحقيق التنمية في دول الأصل" -2022

## هيئة <sup>الملتق</sup>ى:

الرئيس الشوفي: بروفيسور. بحري أحمد (مدير جامعة غليزان)

د. بوقطاية سفيان ( عميد كلية العلوم الاقتصادية، التجارية و علوم التسيير)

رئيسة الملتقى: د- مغتات صابرينة

رئيسة اللجنة العلمية: د- جلام كريمة

رئيسة اللجنة التنظيمية: د- نادي مفيدة

المنسقة العامة :د- بن أحمد سعدية

## ويباجة الملتقى:

يعتبر تأثير هجرة العودة على التنمية الاقتصادية لدول الأصل من المواضيع المدروسة نسبيا نظرا لأهميتها، و بالعودة الى تعريف هجرة العودة فانه لا يوجد تعريف مشترك و مقبول دوليا ، حيث تعرفها منظمة الهجرة الدولية IOM: "على أنما حركة الشخص العائد إلى بلده الأصلي أو مكان إقامته المعتادة عادة بعد قضاء عام واحد على الأقل في بلد آخر، هذه العودة قد تكون طوعية أو غير طوعية " و تعرفها منظمة التعاون و التنمية الاقتصادية OCDE مهاجري العودة: " بأنهم الأشخاص لعائدون إلى دول الأصل بعد أن كانوا مهاجرين دوليين (سواء على المدى القصير أو الطويل) و الذين ينوون البقاء في دولهم لمدة سنة على الأقل."

عموما يشمل هذا التعريف أربعة أبعاد: 1 بلد المنشأ ، 2 مكان الإقامة في الخارج ، 3 مدة الإقامة في البلد المضيف ، 4 مدة الإقامة في البلد الأصلى بعد العودة .

تعود أهمية دراسة تأثير هجرة العودة علة التنمية في دول الأصل نظرا لأن المهاجرين يزيدون من دخولهم و يكتسبون مهارات جديدة و يراكمون المدخرات و الأصول، فبالتالي عندما يعودون إلى دولهم فأنهم يمثلون تدفقا داخليا إلى بلد المنشأ لكل من رأس المال البشري من خلال المدخرات الخارجية المتراكمة و رأس المال البشري من خلال مهاراتهم و معارفهم المكتسبة حديثا من العمل في الخارج. بالإضافة إلى الأفكار و المعايير الجديدة التي تؤثر على سلوكهم الاجتماعي و الاقتصادي.

يسعى هذا الملتقى الى الاجابة على الاشكال الرئيسي التالي : كيف يمكن لمهاجري العودة المساهمة في التنمية في بلدانهم ؟

### أهراف الملتقى:

يستهدف الملتقى جميع الباحثين في مجال الهجرة الدولية من أجل عرض نتائج أبحاثهم و الهيئات الحكومية التي تعنى بمسألة التنمية في البلاد والمهاجرين الجزائريين العائدين لتبادل خبراقهم و مشاركتنا تجاربهم. وهذا من أجل تبادل الأفكار و طرح حلول عملية قد تساهم في تفعيل حركية التنمية في البلاد، كما يسعى الملتقى الى الكشف عن الاحتياجات الجديدة في مجال الهجرة الدولية وتعزيز التعاون بين المشاركين في نفس الوقت للتفكير في حدود البيانات الحالية المستخدمة لدراسة موضوع هجرة العودة.

## محاور الملتقى: يستهدف الملتقى دراسة المحاور الأساسية االتالية (ولا يقتصر عليها)

- الإطار النظري لهجرة العودة، أشكالها، الدوافع و الأسباب؛
  - واقع هجرة العودة في الجزائر (بيانات و إحصائيات)؟
    - هجرة العودة و المقاولاتية؛
- هجرة العودة و الاستثمار ( القطاع السياحي، الزراعي...)؛
- تجارب دولية لتأثير هجرة العودة على التنمية (تونس، الصين، البرتغال....)؛
  - دراسات استشرافية و قياسية لعلاقة هجرة العودة بالتنويع الاقتصادي؟
    - هجرة العودة و نقل التكنولوجيا؟
- البرامج الدولية لهجرة العودة المؤقتة من أجل التنمية (TOKTEN, MIDA, ,,,,,TOKTEN, MIDA, ).

## شروط المشاركة:

- تكتب المداخلات وفق الشروط المنهجية المتعارف عليها في البحث العلمي.
- يجب أن تكون المداخلة جديدة، ولم يسبق نشرها أو المشاركة بها في تظاهرة علمية أخرى.
  - الأولوية للمداخلات التي تحتوي على دراسات تطبيقية وكمية.
  - تكتب المداخلة بأحد اللغات الثلاث: العربية، الإنجليزية أو الفرنسية.
- ترسل المداخلات في شكل Word باستعمال خط Sakkal Majalla حجم 14 (حجم 10 للمراجع) بالنسبة للمداخلات العربية؛ و Time New Roman حجم 12 (حجم 10 للمراجع) بالنسبة للمداخلات باللغتين الإنجليزية والعربية، مع وضع مسافة 1,15 بين السطور؛ ويكون عدد الصفحات بين 12 و 20 صفحة كحد أقصى.
  - ترفق المداخلة بملخص مع كلمات مفتاحية بلغة المقال ولغة أخرى.
    - ألا يتجاوز عدد المشاركين في المداخلة الواحدة ثلاثة مشاركين.
      - تكتب المراجع في نهاية المقال.

## مواعير محمة:

- آخر أجل لاستقبال المداخلات: 2022/10/05

- الرد على المداخلات المقبولة: 2022/10/13

- تاریخ انعقاد الملتقی: 2022/10/26

ترسل المداخلات كاملة إلى البريد الالكترويي التالي:

mig.retour 2022 @gmail.com

 $\searrow$ 

لأي استفسار يرجى الاتصال به: د. مغتات برينة رئيسة الملتقى

على البريد الإلكتروني: sabrinemortet@gmail.com